
افزایش میانگین 
خوداظهاری محل اقامت 
در سامانه املاک و اسکان

سرپرســـت دفتر اقتصاد مســـکن 
راه و شهرســـازی گفـــت:  وزارت 
تعداد خوداظهاری ثبت شـــده در 
ســـامانه املاک و اســـکان در یک 
ماه گذشـــته یـــک میلیـــون مورد 

افزایش داشـــته اســـت.
ابوالفضل نـــوروزی گفـــت: تعداد 
خوداظهاری ثبت شده در سامانه 
املاک و اســـکان، یک مـــاه قبل از 
افزایـــش میانگیـــن خوداظهـــاری 
محل اقامـــت در ســـامانه املاک 
و اســـکان 3 میلیـــون و ۹۰۰ هـــزار 

نفـــر بود.
وی گفـــت: تعـــداد خوداظهـــاری 
ثبـــت شـــده در ســـامانه امـــلاک 
و اســـکان، در یـــک مـــاه اخیـــر با 
افزایـــش یک میلیون نفـــری به ۴ 
میلیـــون و ۹۰۰ هزار مراجعه کننده 
)سرپرست خانوار( رسیده است.
نـــوروزی افـــزود: پیـــش از ایـــن، 
به صـــورت میانگیـــن خوداظهاری 
محل اقامـــت، روزانـــه ۱۰ هزار نفر 
بـــود که اکنـــون با افزایـــش روزانه 
۴۰ هـــزار ثبـــت خوداظهـــاری در 
ســـامانه، به روزانه ۵۰ هـــزار اعلام 
رســـیده اســـت. وی تصریح کرد: 
تعداد اقامتگاه اصلی خوداظهاری 
شـــده نیـــز در یـــک مـــاه قبـــل ۲ 
میلیـــون و 3۰۰ هزار مـــورد بود که 
اکنون بـــه ۲ میلیـــون و ۸۴۰ هزار 
خوداظهاری افزایش یافته است.
نوروزی افزایش ثبت خوداظهاری 
در ســـامانه امـــلاک و اســـکان را با 
الکترونیکـــی در  آغـــاز ثبت نـــام 

مـــدارس مرتبط دانســـت.
ثبت نام الکترونیکی دانش آموزان 
از اول تیرمـــاه آغـــاز شـــده و ثبت 
محل ســـکونت دانش آمـــوزان در 
ســـامانه املاک و اســـکان ضروری 

. ست ا

تأمین۱۵ هزار هکتار 
زمین در شهرهای جدید 

برای تولید مسکن
ن  ا عمـــر کت  شـــر مـــل  عا یر مد
شـــهرهای جدید از تأمیـــن ۱۵ هزار 
هکتار زمیـــن در شـــهرهای جدید 
بـــرای تولیـــد مســـکن خبـــر داد و 
گفـــت: در تـــلاش هســـتیم تـــا در 
۶ شـــهر اصلـــی هشـــتگرد، پرنـــد، 
صدرا، بهارستان، ســـهند، گلبهار، 
اراضـــی موردنیـــاز بـــا توجه بـــه نیاز 
متقاضیـــان بـــرای مســـکن تأمین 

. د شو
علیرضـــا جعفـــری ادامـــه داد: در 
حـــال حاضر بـــرای ۲۰۰ هـــزار واحد 
مسکونی نهضت ملی در شهرهای 
جدیـــد تعریف پـــروژه شـــده و این 
۲۰۰ هـــزار واحـــد در دســـتور کار و 
اقـــدام اســـت. همچنین شـــرکت 
عمران شـــهرهای جدید با توجه به 
آورده متقاضیـــان باید برای 3۰ هزار 
متقاضی جدید کـــه معادل 3۰ هزار 
واحد مســـکونی نهضت ملی است 

تعریـــف پروژه را انجـــام بدهد.
معاون وزیر راه و شهرســـازی اعلام 
کرد: در ۲۷ نقطه نوار ساحلی بالغ 
بر ۱۰ هـــزار هکتار از اراضـــی بالقوه 
شناسایی شـــده که بزودی بالفعل 
خواهند شد. همچنین در مجموع 
بـــرای اجرای طـــرح نهضـــت ملی 
مســـکن ۲۰ هـــزار هکتـــار در حوزه 
شـــهرهای جدید نیاز است که هم 
اینک بالغ بر ۱۵ هزار هکتار تعیین 

تکلیف و تأمین شـــده است.

اخبار

اگـــر چه قطـــار حومـــه ای می توانـــد نقش 
مهمی بـــرای جایگزینی مترو بـــرای اتصال 
شـــهرهای حومه ای کلانشهرها با شهرهای 
مادر ایفا کنـــد، اما همچنان صنعت حمل 
و نقل ریلـــی به دلیل شـــرایط خاص خود 
از جمله سنگین بودن هزینه های توسعه 
زیرســـاخت های ریلی و نیز متفاوت بودن 
ماهیـــت حمـــل ریلـــی کالا بـــا مســـافر، از 
نظـــر بســـیاری از کارشناســـان در حقیقت 
بـــرای حمل کالا خصوصاً برای مســـیرهای 
طولانـــی به صرفـــه اســـت و جابه جایـــی 
ریلی مســـافری بایـــد به ســـمت قطارهای 
نـــاوگان،  بـــر  عـــلاوه  کـــه  سریع الســـیر 
زیرســـاخت مســـتقل هم می طلبد، تغییر 

رویکرد داده شـــود.
با این حال اســـتفاده مســـافری از خطوط 
ریلـــی موجـــود بـــرای انتقـــال مســـافران 
شـــهرهای حومـــه ای می توانـــد بخشـــی 
از مشـــکلات حمـــل و نقـــل جـــاده ای و 
خودرویـــی از جمله ترافیک بـــالای ورودی 
کلانشـــهرها و به خصوص تهران، آلایندگی 
نقـــل خودرویـــی، تصادفـــات  حمـــل و 
جاده ای و تلفات بالای مســـافرت های غیر 
ریلـــی، مصرف بالای ســـوخت که می تواند 
ایران را از تولیدکننده به واردکننده بنزین 
تبدیل کند و مواردی از این دست را حل و 
مســـئولان را مجاب می کند تا برای حمل و 
نقل ریلی مســـافران حومـــه ای، یارانه های 
ســـنگین در نظـــر بگیرنـــد. اجـــرای قطار 
حومـــه ای در دولـــت یازدهم بـــه تصویب 
رســـید و بـــا آغـــاز اجـــرای قانـــون برنامـــه 
ششم توســـعه شکل و شـــمایل قانونی به 

خود گرفـــت و دولت ها مکلـــف به تأمین 
زیرســـاخت ها و ناوگان اجـــرای این طرح 
برای افزایش مســـافران ریلـــی حومه ای و 
انتقـــال بیشـــتر ســـفرها از جاده بـــه ریل 
شـــده اند؛ به خصوص که در سیاست های 
کلی نظـــام ابلاغی مقام معظـــم رهبری بر 
جایگزینی حمـــل و نقل ریلی بـــا جاده ای 

تأکید شـــده است.
در ۲ مـــاه اخیر مشـــکلاتی برای مســـافران 
قطارهای حومه ای شهرســـتان های شـــرق 
استان تهران در خط تهران-ورامین- پیشوا 
پیـــش آمده اســـت کـــه اغلب بـــه اجرایی 
نشدن تکالیف مذکور در قوانین بالادستی 
و برنامه ششم توسعه در خصوص افزایش 
زیرســـاخت و نـــاوگان ریلـــی برمی گـــردد. 
در مـــدت زمانـــی مذکـــور مســـافران بـــا 
چالش هایـــی چـــون بی نظمی در ســـیر و 
حرکت زمان قطارهای حومـــه ای ورامین، 
نبـــود قطـــار، خرابـــی و فرســـودگی برخی 

قطارهـــای موجـــود و... مواجه شـــده اند.
هزینه بلیـــت قطـــار تهران-ورامین حدود 
۲3 هـــزار تومان اســـت اما اگر مســـافران 
مجبـــور شـــوند به جـــای قطـــار، روزانـــه با 
خودرو )ســـواری، تاکسی( این مسیر را طی 
کننـــد، علاوه بر افزایش خطر ســـفر مانند 
تصـــادف و... مجبورند چنـــد برابر قیمت 
بلیت قطار را بـــرای رفت و آمـــد بپردازند.

معـــاون وزیر راه و شهرســـازی و مدیرعامل 
راه آهـــن، ۱۹ تیـــر ماه امســـال در نشســـت 
کمیســـیون عالـــی ســـوانح، بـــر اولویـــت 
داشـــتن ایمنی بر گســـترش حمل و نقل 
ریلی بـــار و مســـافر تأکید کرده و با اشـــاره 
بـــه اقـــدام اخیـــر راه آهـــن در لغـــو مجـــوز 
ســـیر چنـــد قطـــار حومـــه ای متعلـــق به 
شـــرکت حمل و نقـــل ریلی رجا کـــه فاقد 
ایمنی و کیفیت لازم برای ســـیر در شـــبکه 

ریلی بودنـــد، تصریـــح کرد: مبنـــای همه 
چیـــز ایمنـــی و رفاه مـــردم اســـت. تمامی 
ناوگان ریلی ملـــزم به احراز صلاحیت های 
لازم جهـــت ســـیر ایمـــن در شـــبکه ریلی 
هســـتند، در غیـــر این صورت مجوز ســـیر 
آنها لغو خواهد شـــد. ســـیدمیعاد صالحی 
همچنیـــن در توئیتـــی اعـــلام کـــرد: »بـــا 
توجـــه بـــه کاهـــش ســـطح ایمنـــی و رفاه 
ریل باس هـــای در اختیـــار شـــرکت رجـــا 
)وابســـته به ســـازمان تأمیـــن اجتماعی( 
مجوز ســـیر آنهـــا موقتـــاً برای یـــک هفته 
لغـــو شـــد. امیـــدوارم بـــا توجـــه بـــه قول 
مســـاعد وزیر محترم رفاه، به ســـرعت این 
قطارها به چرخه خدمت رســـانی به مردم 
عزیز اســـتان تهران بازگردد. البته ســـعی 
شـــده اســـت با بســـیج تمـــام ظرفیت ها 
و فراخـــوان تعـــدادی از ریل باس هـــای 
راه آهـــن جمهوری اســـلامی ایران از ســـایر 

اســـتان ها، در ایـــن مدت خدمت رســـانی 
بـــا ریل باس هـــای باکیفیت تـــر بـــه مردم 
عزیز ادامه داشـــته باشـــد و سرویس های 
ارائه شـــده نســـبت بـــه روزهای گذشـــته 

ارتقـــا یابند.«
کـــه  اســـت  مـــوارد حاکـــی  ایـــن  همـــه 
شـــرکت های راه آهـــن بـــه عنـــوان متولی 
و رگولاتـــور صنعـــت ریلـــی و قطارهـــای 
حومـــه ای و شـــرکت رجا به عنـــوان مالک 
قطارهـــای حومه ای به یـــک تفاهمی برای 
رفـــع مشـــکلات مســـافران رســـیده اند و 
ســـایر دســـتگاه های مرتبط در ایـــن زمینه 
از جملـــه وزارت راه، اســـتانداری تهـــران، 
معاونت اجرایـــی رئیس جمهـــور و... نیز 
بـــرای رفع مشـــکلات قطارهـــای حومه ای 
شـــرق اســـتان تهـــران تمام تـــلاش خود 
را بـــه کار گرفته انـــد. اگرچـــه همچنـــان 
بســـیاری از مســـافران تا زمان رفع نواقص 

مسافران قطارهای حومه ای 
سرگردان در ایستگاه های راه آهن

دستور راه آهن برای خروج برخی قطارهای حومه ای از سیر روزانه، هزینه سنگینی را 
برای رفت و آمد روزانه روی دست مسافران گذاشته است

گزارش

هزینه بلیت قطار 
تهران-ورامین حدود ۲۶ 
هزار تومان است اما اگر 

مسافران مجبور شوند 
به جای قطار، روزانه با 

خودرو )سواری، تاکسی( 
این مسیر را طی کنند، 
علاوه بر افزایش خطر 

سفر مانند تصادف و... 
مجبورند چند برابر 

قیمت بلیت قطار را برای 
رفت و آمد بپردازند

تعطیلی خط منتفی است
حذف برخی قطارهای فاقد ایمنی و کیفیت به خصوص در مسیر تهران-

ورامین-پیشوا مشکلات بسیاری برای مردم ایجاد کرده است؛ مسیری 
که در دولت دهم قول احداث مترو برای این مسیر داده شده بود ولی 

خ نداد که نهایتاً در سفر  در دولت های یازدهم و دوازدهم این اتفاق ر
سال گذشته آیت الله رئیسی به ورامین، قول احداث مترو برای مسافران 

این شهرستان های استان تهران جهت تردد میان شرق استان تهران با 
پایتخت داده شد. با این حال برخی منابع خبری در روزهای اخیر اعلام 

کردند که همین قطار حومه ای محدود که تا همین 3 ماه قبل 12 رام قطار 
در روز بود و به 3 رام قطار به بهانه تعمیرات کاهش یافته بود، قرار بوده 

به طور کامل حذف شود. برخی کانال های تلگرامی متعلق به راه آهن و 
شرکت رجا در اطلاعیه ای از تعطیلی قطار حومه ای تهران به پیشوا به 

مدت یک هفته یا تا اطلاع ثانوی خبر دادند که این اطلاعیه بعد از یک 
ساعت از خروجی کانال های تلگرامی آنها حذف شد. پس از آن شرکت 

راه آهن در اطلاعیه ای دوباره اعلام کرد که قطار حومه ای تهران به پیشوا 
به منظور تعمیرات به طور کامل حذف شده است که این اطلاعیه هم بعد 
از دو ساعت حذف شد. برخی اخبار حاکی است شرکت رجا قصد داشته 

خط قطار تهران به پیشوا را تعطیل کند که با مقاومت استاندار تهران و 
نماینده مردم ورامین در مجلس مواجه می شود.

ـــرش بـ

 

چ گونـــه مشـــاوران امـــلاک در  رشـــد قار
سراســـر کشـــور و در ســـال های اخیـــر در 
آشـــفته بازار مســـکن بـــه عنـــوان یکی از 
مهمتریـــن دلایلـــی بـــود که بـــه وضعیت 

نابســـامان ایـــن حوزه دامـــن زد.
نزدیک به ۱۸۰ هزار بنـــگاه املاک مجاز در 
کشـــور فعالیت دارند که از ایـــن تعداد ۱۱ 
هزار بنگاه مربوط به شـــهر تهران اســـت، 
این در حالی اســـت که اگر جمعیت ایران 

را حدود ۸۵ میلیـــون نفر در نظر بگیریم 
به ازای هـــر ۴۴۰ نفر یک بنـــگاه املاک به 
صورت مجوزدار در حال فعالیت اســـت.

از ســـوی دیگـــر، اگر ســـرانه اســـتاندارد 
را در ایـــن بخـــش همانند دفاتر اســـناد 
رســـمی در نظـــر بگیریم، بـــه ازای هر ۱۵ 
هـــزار نفر بایـــد یک بنگاه امـــلاک وجود 
داشته باشـــد، اما جذابیت بازار مسکن 
ســـبب شـــده تا نه فقط شـــاهد رشـــد 
کمّی تعـــداد بنگاه های املاک باشـــیم، 
بلکه در کنـــار آنها بنگاه هـــای غیرمجاز 
نیـــز بویـــژه در ســـال های اخیـــر رشـــد 

بی ســـابقه ای داشتند.

دلالی و ســـوداگری در این بازار رها شـــده 
بـــا هـــدف کســـب ســـود را از مهم تریـــن 
دلایـــل ایجـــاد بنگاه های امـــلاک می توان 
عنوان کرد که طبق آمار و اخبار مســـتند 
در چنـــد مـــاه اخیر بـــا پلمب تعـــدادی از 
واحدهـــای غیرمجاز، قیمت مســـکن در 
برخـــی از مناطـــق بســـیار کاهـــش یافته 
است؛ این مســـأله در واقع نشان دهنده 
میـــزان تأثیرگذاری این بنگاه هـــا در روند 

معاملات حوزه مســـکن اســـت.
»داوود بیگی نـــژاد« نایـــب رئیس اتحادیه 
مشـــاوران امـــلاک در گفت و گـــو بـــا ایرنا 
با اشـــاره بـــه اینکـــه الگوی خاصـــی برای 

تشـــکیل مشـــاوران املاک در کشورهای 
مختلف وجـــود نـــدارد، گفـــت: فعالیت 
مشاوران املاک در کشـــور در چهارچوب 
قانون اســـت و افرادی کـــه در این صنف 
به دنبال فعالیتنـــد، تابعی از نظام صنفی 
هستند. در واقع ســـهولت وارد شدن به 
صنف مشـــاوران املاک ســـبب شـــده تا 
این تعـــداد بنگاه دارای پروانه باشـــیم که 

این خود یک اشـــکال اســـت.
وی بـــا بیـــان اینکه آســـیبی کـــه جامعه 
می بینـــد شـــاید از جانـــب این دســـته از 
مشـــاوران امـــلاک نیســـت و افـــزود: این 
مشـــاوران در چهارچوب قانـــون فعالیت 

می کننـــد، امـــا بیشـــترین اثرگـــذاری و 
مشـــکلی کـــه در بخـــش مســـکن ایجاد 
می شـــود در حوزه مشـــاوران املاک فاقد 

پروانه اســـت.
بیگی نـــژاد ادامـــه داد: از ســـوی دیگـــر 
قانونگذار بـــه همه اتحادیه هـــا، موضوع 
تنظیم گری و اختیارات حاکمیتی خود را 
تفویض کرده تـــا اتحادیه ها عوامل تحت 
مدیریـــت خود را ســـاماندهی کـــرده و در 
روند درســـتی قرار بدهد، اما در دوره های 
قبـــل ایـــن اتفـــاق نیفتـــاد و تنظیم گری 
و در چهارچـــوب قـــراردادن کســـانی کـــه 
بخواهند فعالیت صنفی داشـــته باشـــند 

کمرنگ شـــد. وی تصریح کـــرد: حتی کار 
به جایی رســـید که امروز شاهدیم میزان 
تأثیرگذاری مشاوران املاک فاقد پرونده 
در بازار مسکن نسبت به مشاوران دارای 

مجوز بیشـــتر شـــده است.
ایـــن مقـــام صنفـــی اضافـــه  کـــرد: ایـــن 
بنگاه هـــا بـــه صـــورت پارتیزانـــی در یـــک 
منطقه مشـــخص وارد شـــده و تا اتحادیه 
آنها را شناســـایی و به اتاق اصناف گزارش 
و دیگر دســـتگاه های مرتبـــط با این واحد 
صنفی غیرمجـــاز برخورد کننـــد، زمان بر 
اســـت؛ اما همین زمان کافی است تا این 
افراد تأثیر منفی خـــود را بر بازار بگذارند.

وجود یک بنگاه املاک به ازای هر ۴۴۰ ایرانی

گزارش خبری

فنـــی ریل باس هـــای رجـــا، نســـبت بـــه 
وضعیت فعلی این قطارهـــا و تردد نامنظم 

شـــکایت هایی دارنـــد.
در خصوص علت تعطیلی برخی قطارهای 
از مســـئولان  تـــلاش کردیـــم  حومـــه ای 
راه آهـــن علت را جویا شـــویم امـــا حاضر به 

پاســـخگویی نشدند.
مدیرعامـــل شـــرکت رجـــا در گفت و گـــو با 
»ایـــران اقتصـــادی« درباره مشـــکلات قطار 
حومـــه ای خصوصاً خـــط تهران-پیشـــوا به 
ماده ۵۲ قانون برنامه ششـــم توسعه که به 
موضوع قطارهای حومه ای اختصاص دارد، 
اشـــاره و اظهار کرد: بر اســـاس ایـــن ماده از 
قانون برنامه ششـــم، وظیفه دولت ها بوده 
که قطارهـــای حومه ای را گســـترش دهند 
اما در ســـال های گذشـــته به ایـــن موضوع 
توجهی نشـــده اســـت؛ مالکیت بخشی از 
قطارهای حومـــه ای به راه آهـــن اختصاص 
دارد اما اکثراً متعلق به شـــرکت های حمل 
و نقـــل ریلی هســـتند ولـــی مدیریت حمل 
و نقـــل ریلـــی مســـافری حومه ای بـــا خود 
راه آهن اســـت لذا اختیـــار توســـعه ناوگان 

هم با شـــرکت راه آهن اســـت.
ناصـــر بختیاری در پاســـخ به این پرســـش 
کـــه چـــرا قطارهـــای ناایمن یـــا بی کیفیت 
حومـــه ای بازســـازی و تعمیر نمی شـــوند؟ 
گفـــت: ایـــن نظـــر مـــردم نیســـت و مردم 
ایـــن موضـــوع را کامـــل می داننـــد؛ قطارها 
برخـــی ایـــرادات دارند که شـــرکت راه آهن 
درخواســـت برخـــی بازســـازی ها را داد کـــه 
مـــا تعمیرات مـــورد نظـــر راه آهـــن را انجام 
دادیـــم ولـــی دوبـــاره درخواســـت شـــده تا 
اســـتانداردهای بالاتـــری را در قطارهـــای 
حومـــه ای اعمال کنیم و طبیعی اســـت که 

باید انجام شـــود.
وی گفـــت: مشـــکل تهویـــه واگن هـــا را 
برطـــرف کرده، به راه آهـــن تحویل دادیم 
و بـــا وجود اینکـــه در ایـــن ایام، ســـیر با 
تأییـــد راه آهـــن صـــورت گرفتـــه، مجدداً 
درخواست دیگری داشـــتند که در حال 
انجـــام دادن هســـتیم. مدیرعامـــل رجا 
در پاســـخ بـــه این ســـؤال که خواســـته 
جدیـــد راه آهن از شـــرکت حمـــل و نقل 
ریلی رجـــا چیســـت، گفت: این ســـؤال 
را هم از راه آهن بپرســـید، معتقدیم این 
بحث هـــا بـــرای مـــردم فایده ای نـــدارد. 
یک ماه پیـــش گفتند مشـــکل تهویه ها 
را رفـــع کنید که انجام دادیم و اســـناد آن 

موجود اســـت.
بختیاری مقصر بخشی از مشکلاتی که در 
قطـــار حومه ای تهران-پیشـــوا پیش آمده 
از جملـــه بی نظمـــی در تردد یـــا بیش از 
ظرفیت مســـافر ســـوار کردن را شـــرکت 
راه آهن دانســـت و گفت: اخیـــراً بین رجا 
و راه آهن یک آرامـــش و مفاهمه ای ایجاد 
شـــده تـــا در ایـــن میـــان مـــردم متضـــرر 
نشـــوند. ما حاضریـــم همه امکانـــات در 
اختیار خود را بـــه راه آهن بدهیم تا مردم 

کنند. استفاده 
مدیرعامـــل رجـــا قیمت بلیـــت قطارهای 
حومه ای را نســـبت بـــه هزینه تمام شـــده 
آن بســـیار پایین تر دانست و افزود: قیمت 
تمـــام شـــده بـــرای هـــر صندلـــی ۶۵ هزار 
تومان اســـت حال آنکه قیمـــت هر بلیت 
بیـــن ۲ تـــا 3 هـــزار تومان اســـت کـــه اداره 
این مســـأله را برای ما ســـخت کرده و مرتباً 
یـــا بایـــد وام و تســـهیلات بانکـــی دریافت 
کنیم یـــا از ســـایر نهادها قـــرض بگیریم؛ 
اگـــر قیمت بلیت هـــا به هزینه تمام شـــده 
نزدیکتـــر شـــود، مردم بهـــره بهتـــری از آن 
می برنـــد، به خصـــوص در بخـــش حمل و 
نقـــل ریلی مســـافری که ســـوددهی بالایی 

برای شـــرکت های ریلی نـــدارد.
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لغو مجوزبرخی ریل باس ها 
)قطارهای حومه ای(

مدیرعامل رجا مقصر بخشی از مشکلاتی که 
در قطار حومه ای تهران-پیشوا پیش آمده از 

جمله بی نظمی در تردد یا بیش از ظرفیت 
مسافر سوار کردن را شرکت راه آهن دانست 
و گفت: اخیراً بین رجا و راه آهن یک آرامش 

و مفاهمه ای ایجاد شده تا در این میان 
مردم متضرر نشوند. ما حاضریم همه 

امکانات در اختیار خود را به راه آهن بدهیم 
تا مردم استفاده کنند

عکس: ایرنا


